GALERIE SPRINGER BERLIN

Der Tagesspiegel, 17 August 2019, 75th year, Nr. 23917, page 26 Hans-Jörg Rother

Dry Glow

Kathrin Linkersdorff and the Basque artist Maria Jauregui Ponte exhibit their photographic works at Galerie Springer Berlin

The wonderful glow of dry flowers in Kathrin Linkersdorff's black-primed photographic works at Galerie Springer in Berlin is immediately captivating. It would seem as if these wilting flowers were seeking — in a final act — to display their beauty to the viewer, were it not for a sheet of glass protecting the hypersensitive prints from injury.

Our thoughts go back to 18th century Dutch panel painting where bunches of flowers or bowls of fruit emanate in luscious colors from a dark background. What in former times was achieved by the painter's mastery, is accomplished here by the camera, and where the old masters reverted to the splendors of unfolding nature, Kathrin Linkersdorff composes her images with dust-dry flowers, which she carefully sets in the right light with the help of tweezers.

That which at first glance may simply look like a refined arrangement, metaphorically stands for more. In Japanese culture, beginning and end, spring and fall, are the most beautiful phases of life: when something commences, and when something passes away. Kathrin Linkersdorff, born in Berlin in 1966, adopted this perception in Tokyo, where she studied the secrets of Japanese ink wash painting after completing her architectural studies at the Technische Universität Cottbus. "Wabi Sabi" is what she calls this great series in square format, begun in 2014, which for the first time finds a larger public (single prices: 1,200 – 3,000 euros).

The powerful effect of the works is due not least to a printing technique which, as the artist tells us, has been mastered by a few experts only. She thereby highlights the dye transfer process, with which American artist William Eggleston was one of the first to experiment in the early seventies, and in which the image — in short — is composed from three different color plates. In these photographic compositions, analog and digital processes merge into a single entity. One could listen for a long time to Linkersdorff's elaborations on the lengthy creation process of her photographs, but the eye is already drawn to a second more recent series, the "Floriszenzen" ["Florescences"]. Here, light takes the place of darkness and dying beauty is replaced by the perception that colors find a new vitality when the flowers, if immersed in glass jars filled with water, prevail within the cycle of becoming and passing away.

After her sojourn in Japan and starting in 2006, Linkersdorff completed additional training at the Schule für Fotografie am Schiffbauerdamm founded by Arno Fischer. Only years later, the Basque artist Maria Jauregui Ponte, born in 1972, studied at the Neue Schule für Fotografie, which is the successor institute. Jauregui Ponte's works now hang opposite those of Linkersdorff. Whereas the latter lean towards the Japanese philosophy of art, which is reflected in each individual composition, one could charge the Berlinbased younger colleague with an unmistakable inclination towards Spanish darkness. On the one hand, in her cameraless series "Überstrahlungen" ["Outshinings"], her photos look as if they are attempting to compete with Mark Rothko's almost monochrome compositions. On the other hand, her night pictures, caught by the camera and occasionally revealing blades of grass and leaves, feel as if they are concealing a secret. No less ambitious is the "Phosphor" ["Phosphorus"] series, where amorphous shapes light up on a dark background in the glow of a torch (single prices from 1,300 euros).

"Lumineszenzen" ["Luminescences"] is the title of this experimental summer exhibition and Galerie Springer promises that both artists will now "expand the gallery's program". What good news.

Galerie Springer Berlin, Fasanenstraße 13; from 13 July through to 14 September, Tue—Fri 12:00—6:00 pm, Sat 12:00—3:00 pm. Talk with Ingo Taubhorn, Curator House of Photography | Deichtorhallen Hamburg on 11 September, 7:00 pm.

(translated from the German by Dr.Helen Adkins, Berlin)



Aquatic Plants. For her series "Floriszenz" ["Florescence"], 2019, Kathrin Linkersdorff immerses various flowers such as tulips in glass jars filled with water Photo: Linkersdorff

Trockenes Leuchten

Kathrin Linkersdorff und die baskische Künstlerin Maria Jauregui Ponte stellen ihre fotografischen Arbeiten in der Galerie Springer aus

Blüten auf Kathrin Linkersdorffs schwarz grundierten Fotoarbeiten in der Berliner Galerie Springer zieht sofort in seinen Bann. Es sieht aus, als wollten diese absterbenden Blumen dem Betrachter in einem letzten Akt ihre Schönheit darbieten, wäre da nicht eine Glasscheibe, die den hyperempfindlichen Druck vor Be-

schädigung schützt.

Man denkt an holländische Tafelmalerei aus dem 18. Jahrhundert, wo Blumengebinde oder Früchte in voller Farben-pracht auf dunklem Grund erstrahlen. Was dort die Meisterschaft des Malers vollbringt, leistet hier die Kamera, aber wo die alten Meister auf eine prächtig entfaltete Natur zurückgriffen, komponiert Kathrin Linkersdorff ihre Bilder mit staubtrockenen Blüten, die sie mit der Pinzette vorsichtig ins rechte Licht

Das mag auf den ersten Blick nur wie ein raffiniertes Arrangement anmuten, steht jedoch sinnbildhaft für mehr. Nach japanischer Auffassung sind Anbeginn und Ende, Frühling und Herbst die schönsten Phasen des Lebens: wenn etwas beginnt und wenn etwas vergeht. Kathrin Linkersdorff, 1966 in Berlin geboren, hat sich diese Auffassung in Tokio zueigen gemacht, als sie dort, nach Abschluss ihrer Architekturausbildung an der Technischen Universität Cottbus, die Geheimnisse der japanischen Tuschmalerei studierte. "Wabi Sabi" nennt sie diese 2014 begonnene großartige Serie im quadratischen Format, die hier zum ersten Mal eine größere Öffentlichkeit findet (Einzelpreise: 1200-3000 Euro).

Die starke Wirkung der Arbeiten beruht nicht zuletzt auf einer Drucktechnik, die nur wenige Experten beherrschen, sagt die Künstlerin und hebt das Dye-Transfer-Verfahren hervor, mit dem in den frühen siebziger Jahren als einer der Ersten der amerikanische Künstler William Eggleston experimentierte und bei dem das Bild - verkürzt gesagt - aus drei verschiedenen Farbauszügen zusammengesetzt wird. Analoge und digitale

Verfahren verschmelzen in diesen fotografischen Kompositionen zu einer Einheit. Man könnte noch lange zuhören, wenn Linkersdorff über den langwierigen Entstehungsprozess ihrer Fotografien spricht, aber schon wird das Auge von einer zweiten Serie aus jüngster Zeit angezogen, den "Floriszenzen". An die Stelle der Dunkelheit tritt hier das Licht, an die Stelle ersterbender Schönheit ein Ahnen, dass die Farben im Wasser ein neues Lebenselement finden können, wenn die in Wassergläser getauchte Blüten im Kreislauf von Werden und Vergehen fortleben.

Nach ihrem Japan-Aufenthalt absolvierte Linkersdorff ab 2006 eine Zusatzausbildung an der von Arno Fischer gegründeten Schule für Fotografie am Schiffbauerdamm, An dessen Nachfolgeinstitut "Neue Schule für Fotografie" studierte wenige Jahre später auch die baskische Künstlerin Maria Jauregui Ponte, Jahrgang 1972, deren Arbeiten nun denen von Linkersdorff gegenüber hängen. Mag diese zur japanischen Kunstphilosophie hinneigen, was sich bis hin zur Komposition des einzelnen Bildes zeigt, so könnte man ihrer in Berlin ansässigen jüngeren Kollegin eine unverkennbare Neigung zu spanischer Dunkelheit unterstellen. Zum einen sieht es aus, als wollte sie mit ihrer ohne Kamera aufgenommenen Serie "Überstrahlungen" unbedingt den fast monochromen Kompositionen von Mark Rothko fotografische Konkurrenz machen. Ein Geheimnis bergen dagegen ihre mit Apparat aufgenommenen Nachtbilder, auf denen zuweilen Grashalme und Blätter auszumachen sind. Nicht minder ambitioniert wirkt die Serie "Phosphor", wo amorphe Körper im Schein einer Taschenlampe auf dunklem Grund aufleuchten (Einzelpreise: ab 1300 Euro)

"Lumineszenzen" überschreibt die Galerie Springer diese experimentierfreudige Sommerausstellung und verspricht, dass beide Künstlerinnen "von nun an das Programm der Galerie erweitern" werden. Was für eine gute Nachricht.

Hans-Jörg Rother

- Galerie Springer, Fasanenstr. 13; ab 20. August bis 14. September, Di-Fr 12-18 Uhr, Sa 12-15 Uhr. Am 11. September (19 Uhr) findet ein Talk mit Ingo Taubhorn statt.



